
De zorgcoöperatie is ‘hot’. Maar zoals bij veel nieuwe dingen gaat de totstandkoming gepaard 

met vallen en opstaan. ‘Aandacht voor iedereen’ bracht zeven coöperatiepioniers bij elkaar en 

vroeg hen wat hen inspireert, waar ze mee worstelen en wat ze anderen adviseren.

Wat kan de coöperatie? 

Stan Verhaag

Rondetafelgesprek met pioniers

‘De transitie van Awbz naar Wmo is wat ons betreft niet alleen een 
overheveling van functies, maar zou inhoudelijke vernieuwing 
teweeg moeten brengen.’ Dat is de mening van Petra van der 
Horst, programmamanager van Aandacht voor iedereen (AVI). 
Het programma AVI heeft als opdracht om lokale en regionale 
belangenbehartigers en leden van Wmo-raden te ondersteunen 
bij hun beleidsbeïnvloeding wat betreft de overheveling van taken 
van de Awbz naar de Wmo. Hoe kunnen zij gemeenten adviseren 
over hoe zij het beste rekening kunnen houden met het burgerper-
spectief ? ‘Een van de inhoudelijke vernieuwingen is wat ons be-
treft de zogenoemde (zorg)coöperatie,’ meent Van der Horst. ‘Wat 
zijn de mogelijkheden, de aandachtspunten, de voor-en nadelen 
van een coöperatie? We zijn op zoek naar aandachtspunten en tips 
voor lokale en regionale belangenbehartigers, Wmo-raden en ge-
meenten.’ Het gesprek wordt gevoerd aan de hand van zes vragen.

Waarom richten burgers een (zorg)coöperatie op? 
En hoe ziet die er idealiter uit?
Ton Schepens meent dat de solidariteitsgedachte een must is 
voor coöperaties. ‘Maar die gedachte ligt niet ten grondslag aan 
alle coöperaties die ik ken. Je moet echter willen verenigen rond 
een probleem. Veel Brabantse zorgcoöperaties zijn ontstaan uit 
zorg: Hoe kunnen wij als inwoners van dit dorp zorgen dat we zo 
lang mogelijk in ons dorp kunnen blijven wonen? Met die vraag 
gingen wij naar de dorpsraad. De essentie is dat je samen de ver-
antwoordelijkheid neemt voor een probleem.’
Jac Linnemans: ‘Bij ons in Hilvarenbeek kwam de leefbaarheid 
onder druk te staan. De inwoners besloten de regie in eigen hand 
te nemen.’
Willemien Visser: ‘De overheid zegt tegen mensen dat ze het 
vanaf nu zelf moeten regelen. Ze zegt er alleen niet bij hoe ze dat 
moeten doen. Daar springen wij met onze coöperatie op in. Onze 
leden kunnen zelf online praktische zorg in en om huis regelen. 
Zij kunnen kiezen uit  vrijwillige of betaalde hulp.’

Toch zijn uitzonderingen mogelijk. In Schaijk begonnen ze aan de 
coöperatie zonder dat ze een scherp beeld voor ogen hadden van 
waar ze naartoe wilden, vertelt Piet Hein Jonkergouw: ‘Het ging 
ons om solidariteit bevorderen, om leefbaarheid, om participatie 
en lang zelfstandig wonen. Onze drijfveer was nuchter boerenver-
stand. Zelf de hand aan de ploeg slaan, dat zijn we van oudsher 
gewend. Niet aan anderen overlaten.’ In Schaijk wilden ze dus niet 
zozeer inspelen op problemen, maar wel op maatschappelijke 
trends.
Onlosmakelijk verbonden met drijfveren is nog iets anders, merkt 
Gerwin Verschuur op. Hij maakt een vergelijking met een ener-
giecoöperatie, waarmee hij zich zelf bezighoudt. Hij ziet veel 
parallellen tussen de energie- en de zorgcoöperatie: ‘Allebei willen 
ze kosten verlagen, de transitie versnellen door gemeenschapsvor-
ming, de lokale economie versterken en zeggenschap vergroten. 
Dat kan allemaal alleen lukken als mensen bezield zijn. Nu lopen 
ze vaak vast in structuren en bureaucratie. Maar als er gemeen-
schapszin is, als mensen simpelweg ergens plezier in hebben, dan 
krijgen ze energie.’ Jac Linnemans herkent het: ‘Wij begonnen in 
Hilvarenbeek als een protestgroep. Nu spat de energie ervanaf.’ 
Petra van der Horst concludeert: ‘Mensen moeten zin hebben in 
een coöperatie omdat ze er een uitdaging in zien, niet alleen omdat 
een probleem moet worden opgelost.’
En daarbij maakt het volgens Gert Rebergen is niet uit of je co-
operatie een vereniging of een stichting is: ‘Het mooie van een 
coöperatie is dat het een zeer democratische onderneming is met 
veel zeggenschap en eigenaarschap voor de deelnemers. Het moet 
alleen geen panacee worden voor alle problemen in het sociale 
domein.’

Waar moet je op letten als je een (zorg)coöperatie 
wilt starten?
Piet Hein Jonkergouw aarzelt geen moment: ‘Zorg dat je rol dui-
delijk is. Wij willen nieuwe diensten opzetten, maar tegelijkertijd 
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De deelnemers aan het rondetafelgesprek, van links naar rechts: Piet Hein Jonkergouw, voorzitter Zorgcoöperatie Schaijk en voorzitter 

Zorgcoöperatie Landerd (koepelvereniging van drie zorgcooperaties in deze gemeente). Ton Schepens, voorzitter Platform Zorgcoöperaties 

Brabant. Bodes de Vries, wethouder sociale duurzaamheid gemeente Zeist. Willemien Visser, initiatiefnemer zorgcoöperatie Wijzelf, 

Zoetermeer. Gerwin Verschuur, bestuur/initiatiefnemer van Cocreatie Culemborg. Gert Rebergen, directeur Ieder(in). Jac Linnemans, voorzitter 

Dorpscoöperatie Wij-Wel Diessen. (Foto’s: Goedele Monnens)

willen we niet de aanbieder ervan zijn. We willen de onafhankelijke 
stem van de burger vertegenwoordigen. We kunnen prima profes-
sionals aansturen om dingen los te laten, maar we gaan niet zelf 
de thuiszorg verzorgen. Het is dus belangrijk dat je je eigen rol 
pakt en dat je rolvast bent.’
Gert Rebergen: ‘Wat je vaak ziet bij coöperaties, is dat het aanvan-
kelijke enthousiasme na verloop van tijd wegebt. Daarom is het 
belangrijk dat iedereen die meedoet iets komt brengen. Je kunt 
op vijf manieren een bijdrage leveren: tijd, geld, verplichting, 
kennis of competenties. Pas als je je als lid verplicht, wordt zo’n 
coöperatie van jezelf en ontstaat er binding.’
Is dat niet een lastig punt? wil Ton Schepens weten. ‘Een coöpe-
ratie werkt alleen voor haar leden, zelfs al zijn het er maar tien.’ 
Gert Rebergen: ‘Maar die leden kunnen zelf beslissen dat ze de 
coöperatie breder maken dan alleen voor de leden.’ 
Jac Linnemans vertelt dat ze in Diessen begonnen met twee dorps-
ondersteuners, van wie er een werd gefinancierd door de gemeente 
en een door Thebe Extra. ‘Ze houden spreekuur. Als je hen iets 

vraagt, stellen ze een wedervraag: wat kunnen je zelf bijdragen? 
Wat kom je brengen?’
Petra van der Horst concludeert: ‘Mensen moeten samen iets wil-
len. Er moeten kartrekkers zijn met passie. Denk goed na over je 
rol en je doel. En wees vanaf het begin helder over wat deelnemers 
komen brengen en halen. En zorg voor een sturende overtuiging. 
Bijvoorbeeld dat je professionals niet voor de voeten wilt lopen. 
Hoe helderder je uitgangspunten, hoe effectiever je kunt zijn.’

Wat zijn belangrijke aandachtspunten nadat je 
de startfase voorbij bent?
Ton Schepens: ‘Als het om zorg gaat, zul je – of je het nou leuk 
vindt of niet – moeten dealen met de regels die er zijn. Wij hebben 
de verzekeraar gevraagd of we met regelarme zorg zouden kunnen 
werken. Nou, dat ligt héél moeilijk, en bij het Zorgkantoor al 
helemaal. Voor verzekeraars zijn coöperaties niet interessant, want 
te klein. Inmiddels praten we gelukkig wel met het ministerie en 
het Zorgkantoor over eventuele pilots om te oefenen met minder 
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regels. Maar eigenlijk zijn partners nog niet klaar voor de zorg-
coöperatie.’ 
Schepens noemt het voorbeeld van een vrouw, opgenomen in een 
project kleinschalig wonen in een kleine kern, die altijd naar haar 
dochter ging om haar te bezoeken, enkele straten verderop. ‘Dat 
kan cq. mag dan ineens niet meer omdat de verantwoordelijk 
verpleegarts daar geen verantwoordelijkheid voor kan nemen, 
terwijl het voor de familie en de omgeving een volkomen natuurlijk 

gegeven is. Een ander voorbeeld: de mensen in een dorp kopen bij 
de lokale visboer die op de markt staat hun wekelijkse visje. Nu 
kan dat vanuit het kleinschaligwonenproject of het gezamenlijk 
eetpunt niet meer, want de visboer is niet HACCP-gecertificeerd. 
Onzin ten top. Alle mensen uit het dorp eten van die visboer vis. 
Maar als een instelling verantwoordelijk wordt, kan het niet meer.’
Gert Rebergen wijst op een ander gevaar voor zorgcoöperaties: 
‘Als een coöperatie eenmaal op stoom is, gaan de interne relaties 
tussen mensen veranderen. Verwachtingen zullen niet altijd meer 
gelijk lopen. Het is dus belangrijk verwachtingen te managen. Er 
moet ruimte zijn voor verschillen. Het is belangrijk dat je daar als 
bestuur aandacht voor hebt.’
Gerwin Verschuur: ‘Als je eenmaal groeit, dan loop je tegen het be-
staande speelveld aan en dan blijkt hoe stug bijvoorbeeld de regels en 
gewoonten binnen een gemeente zijn. Mijns inziens zijn coöperaties 
de uiting van een maatschappelijke wens om het spel anders te gaan 
spelen, om de spelregels te veranderen. De overheid wil graag dat 
iedereen hetzelfde is, maar geen twee dorpen zijn identiek, geen 
twee zorgcoöperaties zijn hetzelfde. Het gaat over het hanteren van 
diversiteit, gemeenten zijn niet gewend met verschillen om te gaan.’
De wethouder in het gezelschap, Bodes de Vries, neemt het op voor 
de overheid: ‘Ik ben het ermee eens dat je diversiteit moet omarmen. 
Tegelijkertijd is een belangrijk voordeel van bureaucratie dat het han-
delt zonder aanzien des persoons. Bureaucratie maakt geen onder-
scheid. En vergeet niet dat er ook gewoon regels en kaders nodig zijn 
ter bescherming, om zaken niet uit de hand te laten lopen.’

Wat is de rol van gemeenten bij het opzetten en laten 
functioneren van coöperaties?
Naar aanleiding van deze vraag ontspint zich een even leuke als 
zinnige discussie tussen de deelnemers. Piet Hein Jonkergouw trapt 

Piet Hein Jonkergouw: ‘Onze drijfveer was nuchter boerenverstand.’

Gerwin Verschuur: ‘Als angst en dwang en beheersing de norm 

 blijven, dan werkt het nooit.’

Bodes de Vries: ‘Een voordeel van bureaucratie dat het handelt zonder 

aanzien des persoons.’
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stevig af: ‘De stap nemen om echt alles aan de burger over te laten, 
dat doet geen enkele gemeente. Met “echt” bedoel ik dat je zelfs de 
ouderenorganisatie geen subsidie meer geeft. Geef mensen ruimte.’ 
Gert Rebergen vertelt dat in Twente een clubje burgemeesters is die 
in Jonkergouws geest denken. ‘Zij willen burgerinitiatieven maxi-
male ruimte geven. Dus ook niet meer controleren of monitoren.’ 
Gerwin Verschuur juicht zulke initiatieven toe, ‘want als angst en 
dwang en beheersing de norm blijven, dan werkt het nooit.’ Bodes 
de Vries vindt ‘alles loslaten’ echter te ver gaan: ‘Je moet durven 
accepteren dat de overheid veel waard is. Het is de overheid die voor-
komt dat mensen 150 kilometer per uur gaan rijden. Bescherming 
is nodig. In Austerlitz hebben we als gemeentebestuur gezegd: 
“Geachte coöperatie, regel de huishoudelijke hulp zelf maar.” Wij 
financieren een dorpsondersteuner en hebben die ook getraind 
in het voeren van een keukentafelgesprek en het afhandelen van 
een Wmo-aanvraag, met uitzondering van de laatste stap: het uit-
vaardigen van een beschikking. Maar wie het ergens niet mee eens 
is, moet ergens kunnen protesteren. Die plek is de gemeente. Een 
kaderstellende rol voor de overheid is en blijft nuttig.’
Verschuur: ‘Mijn ervaring is dat de gemeente niet altijd als één 
geheel functioneert. De gemeenteraad, het college en de ambte-
naren staan niet altijd ten dienste van de gemeenschap en denken 
soms onderling verschillend. Voor beleidsmedewerkers is vaak het 
ultieme doel als de gemeenteraad hun plan goedkeurt. Maar wat 
schiet de burger met dat plan op? Je moet er juist een samenspel 
met de burger van maken. Voor de gemeente vergt die aanpak een 
enorme omschakeling.’
Gert Rebergen pleit ook voor samenspel en dus tegen wij-zij-
denken: ‘In belangenbehartigingsland roepen we heel vaak: “De 
gemeente krijgt veel te veel beleidsruimte!” Als coöperatie moet 
je juist tegen de gemeente zeggen: “Hoe kunnen we jullie helpen? 
Welke beleidsruimte zijn jullie bereid voor ons vrij te maken zodat 
wij onze doelstellingen kunnen bereiken? Dan zijn we namelijk 
een deel van onze gezamenlijke oplossing.” Het wij-zijdenken is 

de bron van elke oorlog. En in ons geval leidt het alleen maar tot 
klagen. Denk voorbij wij-zij.’
En dat blijkt op plaatsen al te gebeuren, vertellen de andere deel-
nemers aan het gesprek: Willemien Visser: ‘De gemeente wil nu 
eindelijk met ons praten. Dat heeft lang geduurd. Het was een 
kwestie van de lange adem, maar men begint nu in te zien dat 
wij ook iets kúnnen betekenen in de komende decentralisatie. 
Het nieuwe college van Ben W van Zoetermeer wil met ons ken-
nismaken.’ Ton Schepens: ‘Bij ons in Brabant staan gemeenten 
over het algemeen positief tegenover samenwerking. We kunnen 
zo even bij de wethouder binnenlopen.’ Jac Linnemans: ‘Wij 
vroegen de gemeente of we mochten experimenteren. Zodat we 
konden bewijzen: hoe dichter bij de mensen, hoe goedkoper. 
Dat mocht.’
Petra van der Horst concludeert dat de liefde van twee kanten moet 
komen: ‘De gemeente moet de burger niet zien als een behoeftig 
kind. En de burger moet op gelijk niveau willen acteren. Er moet 
wederzijds vertrouwen zijn. De gemeente als vader of moeder 
zien die voor je zorgt, is niet meer van deze tijd. Het moet gaan 
om gelijkwaardigheid, om partnership met respect voor rollen en 
verantwoordelijkheden.’ 

Welke uitdagingen en kansen, welke voetangels en 
klemmen ziet u voor (zorg)coöperaties in de transitie 
AWBZ-Wmo? 
Piet Hein Jonkergouw ziet twee kansen en twee bedreigingen om 
zorg en welzijn anders te benaderen: ‘Ten eerste biedt de transitie 
een kans om te zorgen voor een cultuurverandering bij zowel 
burgers, professionals, instellingen als gemeenten. Ten tweede is 
er de kans om dingen echt anders aan te pakken, dus niet dat je een 
variant maakt van wat al bestaat. Een bedreiging is dat we te ver 
doorslaan, dat we denken alles zelf te kunnen. Maar professionele 
hulp kan een prima oplossing zijn, want er is een grens aan wat 
je zelf kunt.’ Hij waarschuwt daarbij wel voor typisch gemeente-

Willemien Visser: ‘De gemeente wil eindelijk met ons praten. Dat 

heeft lang geduurd.’

Jac Linnemans: ‘Aan elke coöperatie kleeft al snel het etiket dat het 

een ouderenclub is.’
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gedrag: ‘Gemeenten hebben snel de neiging om in de reflex van 
individuele hulp te schieten. Fout! Erken dat de transformatie pijn 
doet en dat er onderweg fouten worden gemaakt. Ook raadsleden 
moeten dat erkennen. Laat het misgaan, dat mag best een keer.’
Ton Schepens meent dat we mensen moeten leren om zelf verant-
woordelijkheid te nemen voor hun leven. ‘We moeten niet klagen 
dat de overheid te weinig geeft om hetzelfde te doen als wat we altijd 
deden. De decentralisatie samen klaren, dat is de taak. Iedereen moet 
anders gaan werken, van sportvereniging tot seniorenvereniging.’
Volgens Gert Rebergen bieden de coöperaties een kans om ook in 
cijfers aan te tonen hoe maatschappelijk zinvol ze zijn en hoe groot 
hun bijdrage is aan de maatschappelijke transformatie: ‘Het zou 
goed zijn om een maatschappelijke kosten-batenanalyse te maken 
van een coöperatie.’ Gerwin Verschuur waarschuwt om daarbij niet 
té snel te gaan. ‘Als je vlak na de start van een coöperatie al meet 
wat het effect ervan is, dan kan de opbrengst tegenvallen. Wacht 
dus even tot de eerste effecten bereikt en meetbaar zijn.’ Volgens 
Verschuur ontwikkelen de coöperaties op dit moment een nieuw 
‘businessmodel voor onze samenleving’ waarvan de potentie en 
de lol van mensen het uitgangspunt vormen. ‘Als je hun kracht, 
die van de gemeente, kennisinstellingen en financiers op één lijn 
krijgt, is er heel veel mogelijk. Dan ben je de samenleving aan 
het transformeren. Experimenteren is dus een must. En verant-
woording afleggen is een manier om van elkaar te leren.’

Welke tips wilt u lokale/regionale belangenbeharti-
gers en Wmo-raden meegeven?
Jac Linnemans: ‘Aan elke coöperatie kleeft al snel het etiket dat het 
een ouderenclub is. Zorg dus dat je vanaf het begin ook jongeren 
erbij betrekt.’
Ton Schepens: ‘Neem een voorbeeld aan de vele coöoperaties die 
in Derde Wereldlanden zijn ontstaan. De stappen die daar worden 
gezet en de ervaringen die daar worden opgedaan zijn ook hier van 
toepassing. Zij zijn zéér leerzaam.’
Piet Hein Jonkergouw: ‘Ik roep alle Wmo-raden van Nederland op 

om na te denken over de manier waarop ze bezig zijn. Ben je een 
deel van het systeem geworden en blijf je die rol vasthouden? Of 
verander je mee met de nieuwe tijdgeest?’ (Hans-Martin Don, voor-
zitter van de Koepel Wmo-raden én van AVI was als geïnteresseerd 
toehoorder aanwezig bij het gesprek. Hij reageerde uiteraard op 
Jonkergouws opmerking: ‘De discussie die u noemt, voeren wij 
uiteraard met onze leden: “Ben je als Wmo-raad een verlengstuk 
van de wethouder en zijn beleid? Of stimuleer je vernieuwing in 
de lokale samenleving?” Daar praten we over.’)
Gert Rebergen: ‘Zoals we hier bij elkaar zitten, zijn we romantici, 
idealisten die beschikken over de gave van het woord. Maar in 
de onderbouwing van wat we willen, gebruiken we ouderwetse 
termen als “solidariteit”, “participatie”, “wederkerigheid” en 
“zelfredzaamheid”. Die termen zijn inmiddels allemaal schaam-
lappen geworden voor “bezuinigen”. Het wordt tijd voor een ander 
vocabulair. Het wordt tijd voor termen die laten zien dat we elkaars 
verschillen waarderen en elkaars kwaliteiten gebruiken. “Ik ben 
dankzij ons”, dat moet de nieuwe boodschap zijn.’
Gerwin Verschuur: ‘Wij hebben het vandaag over “empower-
ment”, over mensen bekrachtigen. Je kunt heel veel kracht creëren 
als je mensen de ruimte geeft. Elke coöperatie moet de ruimte 
nemen om die kracht te ontdekken. Dan staan mensen op en 
kunnen ze zelf verantwoordelijkheid nemen voor voedsel, zorg en 
energie. Erken dat je elkaar nodig hebt en werk samen.’
Bodes de Vries: ‘Burgers vragen ons als gemeente vaak: “Wat hebben 
jullie daarvoor over?” Mijn vraag is dan: Vindt u het niet veel leuker 
om uw eigen leven te regelen en uw eigen broek op te houden? Ik ben 
soms verbaasd welke burgers bij mij aankloppen en vragen of wij als 
gemeente een initiatief financieel willen ondersteunen. Terwijl de 
burgers die dat vragen heel goed in staat zijn zelfstandig zonder de 
gemeente aan de slag te gaan. In Austerlitz hebben ze ons overigens 
nooit gevraagd wat wij ervoor over hebben.’
Willemien Visser: ‘Coöperaties, leer van elkaar! Laat je niet weer-
houden door verschillen. Integendeel! Delen is leuk, goed en 
nuttig. Als je deelt, leer je.’ 

Ton Schepens: ‘We kunnen zo even bij de wethouder binnenlopen’ Gert Rebergen: ‘Zoals we hier bij elkaar zitten, zijn we romantici, 

idealisten.’
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